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 HÚSVÉT 7. VASÁRNAPJA                        C év                    1– 4 oldal 

 

Olv.: ApCsel 1,1-11 – Ef 1,17-23 – Lk 24,46-53 

URUNK MENNYBEMENETELE                

 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL  
 

Szentmise bevezetése 

 

Isten hozta a Testvéreket! 
Urunk mennybemenetelének ünnepe van. A teológia azt tanítja, hogy ez az ember 
felemeltetésének napja is. Ha Jézushoz tartozunk, akkor ugyanazokat az ajándékokat kapjuk 
mi emberek, amelyekben Jézusnak része volt!  
 

Ez azt jelenti, hogy Isten szeretetének titkában részesülünk! 

 

Ez egy kinyílást jelent! 
Az ember megszabadul a pillanat rabságából  
és egy sokkal tágasabb világba jut! 
Ez a világ a jócselekedeteinkből épül! 

 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! Elgondolkodtam, vajon ma hogyan hallgatják az emberek ezt a híradást, 
amit Lukács evangélista leír az Apostolok Cselekedeteiben, amit hallottunk Szent Pál 
leveléből és amit felolvastunk az evangéliumból. Urunk mennybemenetelének ünnepe van. 
2000 évvel ezelőtt írták le így ezt az eseményt. Ahhoz, hogy közelebb kerüljünk ehhez a 

titokhoz, nem szabad elfelejteni, hogy az óta eltelt 2000 esztendő.  
 

Jézus mennybemenetele nem űrutazás, hanem teológia!  
Mit jelent a teológia? Teos az Isten, logos a tudomány. Teológia az Istenről szóló tudomány, 
Isten titkába igyekszik bevezetni bennünket. Segít abban, hogy egyre többet megsejtsünk 
Isten titkából, aki mindig titok marad számunkra! Isten titkával kapcsolatosan milyen 
kritikusak az emberek. Az emberi titokkal kapcsolatosan is elég kritikusak vagyunk, de nem 
annyira. Az ember azt elfogadja, hogy titok, elsősorban önmaga mentegetésére. Amikor a 
másik embert kell mentegetni, akkor már kevésbé mentegetjük arra hivatkozva, hogy az 
ember titok. Nem lehet kiszámítani, mi támad az emberi szívből. Arról még kevésbé 
tudhatunk, mi a magyarázata, hogy miért éppen az történik, ami történik és miért úgy történik, 
ahogy történik? Titokról van szó! Próbáljunk megértőbbek lenni. Oly sokszor magabiztosan 
hivatkozunk mindazokra az ismeretekre, amiket az emberiség 2000 esztendő alatt fölismert, 
összegyűjtött. Próbáljunk gondolkodó emberként foglalkozni ennek a napnak üzenetével. 
 

Még egyszer mondom: teológia!  
A mai ünnep első lényeges mondanivalója: Istenről szóló igazságról van szó! 
2000 évvel ezelőtt így írták le: Mit jelent az, hogy Isten az ember fölött van? Mit jelent az, 
hogy Isten felülmúl bennünket, embereket?  
 

Az ünnep második mondanivalója: Mit jelen az, hogy Isten részt ad nekünk az ő titkából? 

Isten bevon bennünket az ő titkába és azt akarja, hogy mi ebből a misztériumból éljünk! 
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Mennyire fontos ezzel foglalkozni. Mi szívesen hivatkozunk a tapasztalatra, de amikor az élet 
lényegéről van szó, akkor a tapasztalat semmit se számít.  
Ha ilyen lelkülettel fordulunk a mai ünnep üzenetéhez, akkor közelebb kerül hozzánk! 

 

Az apostolok tanúságtevése a feltámadásról! 
A húsvét utáni negyven nap arról szól, hogy az emberek egyre jobban megismerjék, mi 
minden történt Jézus feltámadása után. Jézus hogyan mutatta meg magát? Az emberek egyre 
jobban megértsék Jézus küldetését, az ő tetteit! Jézus ezért maga köré gyűjt egy kört. Szűk ez 
a kör, vagy tág? Maga köré gyűjt egy kört, az apostolokat, akiknek majd az lesz a hivatásuk, 
hogy amit megtapasztaltak, arról majd tegyenek tanúságot az emberek előtt. Innen induljunk 
ki, ha ennek a napnak üzenetét meg akarjuk érteni. Ez a negyven nap arra volt jó, hogy egyre 
jobban megértsék Jézus titkát! 
 

Mit jelent az, hogy Jézus értünk Emberré lett?  
Miért tette Jézus azt, amit értünk tett?  
Mit jelent Jézus halála? Mit jelent a feltámadása? 

 

Akik a Jézus feltámadása utáni találkozásokban egyre többet megsejtettek ebből a jézusi 
küldetésből, azok majd menjenek el és tegyenek erről tanúságot. Az Egyház - amely Krisztus 

alapította Egyház - ezt a küldetést kell, hogy beöltse! Tegyen tanúságot az Istenről!  
 

Isten szeret bennünket! 
Jézus azért jön, hogy megmutassa nekünk az Istent! Milyen az Isten? Nagyon egyszerűen így 
fejezzük ki: – erről sokat beszéltünk a húsvéti időben –  

 

Isten a szeretet! 

Valójában ez az üzenet, hogy Isten szeret bennünket! 

 

Nem is kell többet gondolkodni Isten titkáról! Isten ennél többet nem is üzenhetne Jézuson 
keresztül. Jézus meg is mutatta, mit jelent az, hogy az Isten szeret bennünket! Mit jelent az, 
hogy nem foglalkozik a múltunkkal, hanem mindig velünk törődik, akivel éppen találkozik 
Jézus Krisztus által. Akik ezt sejtik, azoknak az élete is megváltozik.  
 

Jézusnak ez a magatartása: 
nem számon kér, nem felelősségre von,  
nem a múltunkban kutakodik,  
hanem akivel találkozik,  
azt megajándékozza jelenlétével, jóindulatával, szeretetével!  

 

Akit ez nem érint meg, az nem képes emberi életre. Valahol itt van az ember igazi bűne, 
amikor ezek a találkozások nem érintenek meg egy embert. Emberek vagyunk, gyarlók és 
esendők, de amikor azzal találkozunk, amire mindegyikünk vágyakozik, ha akkor ez sem 
mozdít meg bennünket, akkor ugyan mi? Aki kicsit nagyobb kenyeret ad? Aki kicsit 
egyengeti e világi útjainkat? A kenyér elfogy, útjaink végükre érnek!  

 

Ha egyszer úgy igazán gondolkodnánk a mindennapjainkról, az életünkről, 
akkor el tudnánk rugaszkodni ettől a földhöz tapadtságunktól! 

 

Mennybemenetel azt jelenti, hogy Jézusnak egy sajátos küldetése van. Az apostolok 
megbízatást kapnak és majd később rajtuk keresztül mi is.  
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Jézus összegyűjti az apostolokat Jeruzsálemben 
Jézus összegyűjti az apostolokat nem Betlehemben, nem a színeváltozás hegyén, nem a nyolc 
boldogság hegyén, ahol olyan csodálatos tanítást adott, hanem Jeruzsálemben. Jeruzsálemben, 
amely sajátos város, bocsánat, hogy ezt a szót használom: átkozott és szent város. 
Átkozott, ez az a város, amely megöli a prófétákat! Ez a város az, amely nem ismeri föl Jézust 
és megöli Jézust!  
Szent ez a város, mert itt van a Golgota, ahol Jézus a legnagyobb szeretetét mutatja meg. Itt 
van a feltámadás helye, ahol Jézus az új lehetőségeket kínálja nekünk. Azt mondja Jézus: 

maradjatok itt! Maradjatok itt, míg el nem jön hozzátok a Lélek! Sajátos, hogy ide hívja Jézus 
az apostolokat ebbe a városba és aztán itt kell maradniuk! 
 

Ez az első üzenet: Jézus Isten jobbján kap helyet!  
Jézus mit akar megértetni az apostolokkal, akiket maga köré gyűjt? Azt hallottuk: Jézus helyet 
kap az Isten jobbján! 

Isten a jobbjára ültette Jézust! 

Ennek a teológiai üzenet az,  
hogy Jézus részesül Isten hatalmából! 

 

Az a Jézus, aki azt mondja: „Én és az Atya egy vagyunk!”  
Az a Jézus, aki arról beszél, hogy ő az Atya Fia, az Atya küldötte,  
hogy az ő akarata az Atya akarata, az ő igazsága az Isten igazsága!  
Isten a jobbjára ültette!  

 

Nem trónokról van szó! Isten az egész világ teremtője! Isten a világ ura! Isten kezében van a 
történelem irányítása! Jézus az Isten jobbján kap helyet, részesül Isten hatalmában! Az a 
Jézus, aki értünk Emberré lett, aki odaadta az életét értünk, most megdicsőül, isteni 
dicsőségben van része a Hatalomtól! 
 

A második üzenet: Az apostolok tanúságot tesznek Isten hatalmáról! 
Jézus mit mond az apostoloknak? Ti is részesültök Isten hatalmából! Maradjatok a városban 
és eljön a Szentlélek! Akkor majd tanúságot tudtok tenni Istennek erről a hatalmáról ebben a 
világban, ahol az emberek hatalma uralkodik. Jaj nekünk, amikor olyan emberek kezében van 
a hatalom, akik istentelenek.  

 

Ti majd megkapjátok a Szentlelket! 

Isten hatalmáról tanúságot fogtok tenni! 

 

Sajátos az apostolok tanúságtétele. Valamennyien vértanúhalált haltak, mert ebben a világban, 
ahol az erőszak érvényesül, ahol az erő kerekedik felül, nincs más lehetősége az isteni 
hatalomnak. Az a jó, ami ebben a világban megvalósul, az mind ennek a hatalomnak a műve. 
Azoknak az embereknek a tanúsága, azoknak az embereknek az életpéldája, magatartása, 
amiből oly sokan élnek. Az egy más kérdés, hogy ebben a világban ezeket az embereket 
kipécézik, ezeket az embereket figyelemmel tartják, ezeket az embereket kísérik és 
egyszerűen az ő jelenlétük zavaró ebben a világban. Mégis, mégis mindenki arra vágyakozik, 
hogy ez a fajta magatartás, ez a fajta lelkület jelen legyen ebben a világban. Ha ez egyszerűen 
eltűnik ebből a világból, akkor ennek a világnak vége! Mondják ezt így: kevesen hordozzák 
ezt a világot! El ne higgyük, hogy azok hordozzák a világot, akik koncentrációs táborokat 
létesítenek, akik gulágokat hoznak létre, akik a maguk hatalmával a többieket 
megnyomorítják. El ne higgyük, hogy ez az emberi élet!  
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Ebben a világban az emberi arculatot azok képviselik, 
akik ezt az isteni hatalmat, Isten titkát jelenítik meg! 

Isten titka a szeretet titka! 
 

Ez a második üzenete Urunk mennybemenetelének! Ez szól az apostoloknak! Ők, akik erre 
igent mondanak, mert Jézus Krisztusban mind ezt az igazságot, az élet igazságát fölismerték. 
Fölismerték azt, hogy Jézus él! Jézus velük van! Másképp mivel magyarázhatnánk azt, hogy 
Jézus elbúcsúzik tőlük, ők meg örülnek. Hol találkozott ezzel az ember? Valaki elmegy, aki a 
legfontosabb számára és akkor az ember örvendezik. Ez valahogy nehezen magyarázható. 
Ezzel magyarázható, hogy ők felfogták azt, hogy Jézus ugyan elmegy, de Isten titkába 
burkolódzik! Jézus most már úgy van velük, mint ahogy velünk van az Isten! Nem emberi 
Testében, hanem az Erőben! Ebben a Titokban, amit szeretetnek mondunk! 
 

Azt hallottuk, hogy felhő takarta el szemük elől Jézust. A felhő a Bibliában az Isten jelenlétét 
üzeni. A felhő Istent jeleníti meg! Felhő takarta el előlük Jézust, mert Isten titkába nem 
láthatunk bele! A felhő ezt tudatosítja bennünk. 
 

A harmadik üzenet nekünk szól!  
Jézus mennybemenetele nem űrutazás. Ha a mi szerepünket nézzük, akkor azt mondhatnám: 
ez a szív űrutazása. Ez azt jelenti, hogy az ember az isteni szeretet misztériumának vonzásába 
kerül. Azt jelenti, hogy nem a pillanatnak él! Pillanatnak él az, aki csak arra gondol, ami róla 
szól. Micsoda kereszt ebben a világban azoknak az embereknek az élete, akik csak maguknak 
élnek, a pillanatnak, ami éppen nekik jó. Itt arról van szó, hogy ez a szívnek egy egészen 
sajátos fölemelkedése.  
 

Az embernek egy sajátos önmaga fölé emelése az által,  
hogy nem a pillanatnak él, hanem teszi a jót!  
Felemelkedik, túl jut önmagán és az Isten titkában részesül az,  
akinek a legfőbb gondja az, hogy miképpen tud jót tenni!  
Jót tenni az ember a másikkal szokott! 

 

Ez a mai ünnepnek, Urunk mennybemenetelének üzenete. A kérdés az, ki akarja érteni Jézus 
tanítását? A kérdés az, ki vállalja föl a keresztény küldetést, ami azt jelenti: tanúságot tenni 
Jézus Krisztusról? 

 

Az érti Jézust és az tesz tanúságot róla, aki nem pillanatember, 
hanem a jótettek embere! 

 

Ez a világ elmúlik. Megszületünk, az ember eljut valahova, megöregszünk és mindaz, ami 
annyira fontos volt, azt a legtöbb ember öregségében szép lassan elveszíti. Micsoda 
különbség, ha az ember tudja, hogy a földön élünk, de ez nem a beteljesedés helye! Ez az 
örökélet előszobája! A mi hazánk a mennyben van! Az ember bölcsen él ezen a földön, mert 
tudja, hogy egyszer mindaz, ami neki fontos volt, azt mind elveszíti. Milyen más lenne a 
világ, ha helyesebben gondolkodnánk az életünkről, helyesebben értékelnénk a világ javait. 
Helyesebben vélekednénk egymásról és a gondunk a másik ember gondja lenne. Ha az ember 
ezeket el tudja fogadni, akkor Krisztus győz ebben a világban! Ez a mai ünnep arról szól, 
hogy az igazság, az értékek, az élet győzedelmeskedik! 
 

Jézus azért jött, hogy életünk legyen és jó életünk legyen! 


